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ACTA NÚM. 18 
 
Comissió de Doctorat 
 
Carme Armengol Asparó 
Joan Botella Corral 
Joan Carbonell Manils  
Daniel Gamper Sachse 
Maria Dolors Izquierdo Tugas 
Margarita Martí Nicolovius 
Montserrat Masoliver Puig 
Joan Suades 
Juan José Perona Páez 
Marta Prim Sabrià 
Diego Prior Jiménez 
Sergi Rodríguez Calado 
Armand Sánchez Bonastre 
Joan Botella Corral 
 
 

A Bellaterra, a les 9.30 h del dia 15 de 
setembre de 2017, es reuneixen, a la sala de 
juntes del Rectorat i sota la presidència del 
vicerector de Recerca i de Transferència, 
Armand Sánchez Bonastre, els membres de 
la Comissió de Doctorat assenyalats al 
marge. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Assisteixen a la reunió, amb veu i sense vot, Victòria Nogués Bara, Mari Paz Álvarez 
del Castillo, Joaquim Bernabé Ródenas, Manel Ebri Vidal i Carme Tost Pujol.  
  
S’han excusat d’assistir-hi Màrius Martínez Muñoz, Antoni Méndez Vilaseca i Salvador 
Ventura Zamora. 
 
No hi assisteixen Antoni Bulbena Vilarrasa, Raquel Gallego Calderón, Francisco Javier 
Lafuente Sancho, Joan Miró Artigas, Miguel Molist Montaña ni Bruno Sánchez 
Llordés. 
 
Hi actua com a secretària Neus López Izquierdo, lletrada del Gabinet Jurídic. 
 
 
 
Ordre del dia 
 
 
1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió. 
2. Informe del vicerector de Recerca i de Transferència. 
3. Informe de la secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat. 
4. Creació de títols de programes de doctorat. 
5. Aprovació de memòries de programes de doctorat. 
6. Modificació de memòries de programes de doctorat. 
7. Informe de seguiment dels programes de doctorat 2015-2016 de l’Escola de Doctorat. 
8. Model de finançament dels programes de doctorat. 
9. Premis extraordinaris dels programes de doctorat. 
10. Assumptes de tràmit. 
11. Torn obert de paraules. 
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Desenvolupament de la sessió 
 
 
1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió 
 
Per assentiment, la Comissió de Doctorat acorda aprovar l’acta corresponent al dia 
16 de juny de 2017. 
 
 
2. Informe del vicerector de Recerca i de Transferència 
 
El president de la Comissió de Doctorat, Armand Sánchez Bonastre, informa els 
membres de la Comissió dels assumptes següents: 
 

— En relació amb el desenvolupament de l’aplicació informàtica per al dipòsit en 
línia de les tesis doctorals, informa que es continua treballant en l’eina perquè 
estigui enllestida com més aviat millor. A final d’any es podrà fer una prova pilot 
amb uns quants programes de doctorat i, de cara al curs vinent, s’implantarà a la 
resta.  

— Amb referència als programes COFUND, explica que la UAB presentarà a final 
d’aquest mes una convocatòria predoctoral sobre l’àmbit de la salut en sentit 
ampli. Exposa que és una convocatòria molt competitiva, d’entorn de 50 beques 
de doctorat, de les quals la meitat estarien situades als grups hospitalaris i la 
resta, al campus. Afegeix que de les reunions mantingudes amb els grups de 
recerca hospitalaris s’ha rebut una resposta molt bona.  

— Sobre els programes Innovative Training Networks – Marie S. Curie (ITN i 
EJD), exposa que sortiran aviat, i que són uns programes molt ben dotats 
econòmicament en què no hi ha cofinançament de la Universitat. Anima a 
tothom a participar-hi. 

— En relació amb els doctorats industrials, explica que la Generalitat vol 
incrementar aquests ajuts, i que la UAB ha tingut una participació important a 
les darreres convocatòries, tot i que, tal com ha fet palès la mateixa Generalitat, 
la participació de la UAB ha anat decreixent.  

— Amb referència al nombre de tesis llegides, preveu que es mantindrà respecte al 
curs anterior i que arribarà al voltant de 1.000, 200 de les quals serien amb 
menció de doctor internacional.    

 
 
3. Informe de la secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat 
 
La secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat, Maria Victòria Nogués Bara, informa, 
entre d’altres, sobre els aspectes següents: 
 

— El programa de doctorat en Bioinformàtica ha rebut un informe favorable de 
l’AQU i es podrà implementar aquest curs acadèmic. 

— L’AQU ha aprovat les darreres sol·licituds de modificació dels plans d’estudis 
de programes de doctorat, excepte la del programa de doctorat en Medicina, de 
la qual s’ha demanat més informació i s’està pendent de rebre l’informe final. 

— A causa de l’extinció dels programes de doctorat regulats de conformitat amb el 
Reial decret 1393/2007, les tesis s’han de defensar abans del 30 de setembre 
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d’enguany; els doctorands que no defensin les tesis abans d’aquesta data, al 
voltant de 212, hauran d’abandonar els estudis o canviar-se als nous programes 
de doctorat regulats pel Reial decret 99/2011. Es calcula que aquest any es 
defensaran al voltant de 1.073 tesis, entre les regulades per un reial decret i les 
regulades per l’altre. 

— S’ha iniciat la preinscripció en línia i s’han rebut 866 sol·licituds, de les quals es 
farà el seguiment corresponent. 

— El 24 de novembre d’enguany es farà el lliurament de títols i premis 
extraordinaris de doctorat. 

— En la darrera convocatòria Erasmus Plus per al doctorat s’han rebut més 
sol·licituds, tot i que encara són molt poques. L’ajut és molt modest, però es pot 
complementar amb qualsevol altra beca. És interessant demanar aquesta beca, ja 
que s’estan concedint totes.  

— El nombre d’alumnes de les beques CSC (China Scholarship Council) per al 
curs 2017-2018, un total de 19, es manté respecte a l’any anterior. 

— S’han sol·licitat 214 mencions de doctor internacional, un augment respecte al 
curs anterior, la qual cosa significa un 20 % sobre la totalitat de tesis defensades. 

 
A continuació, s’obre un torn d’intervencions. Joan Carbonell Manils comenta que el 
nombre de tesis amb menció de doctor internacional és baix, i pregunta si es coneix el 
perquè i si n’hi ha dades. En relació amb l’acreditació de la modificació de la memòria 
de Medicina, demana més informació, i recorda que a la comissió en què es va aprovar 
la modificació de la memòria ja hi havia dubtes sobre l’augment considerable del 
nombre de places.  
 
La secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat contesta, pel que fa a la menció de 
doctor internacional, que el nombre de tesis amb aquesta menció augmenta cada any a 
mesura que aquesta menció es va coneixent; respecte a la modificació de la memòria del 
programa de doctorat en Medicina, comenta que hi ha un problema d’adaptació a la 
normativa, ja que la majoria dels tutors no són professors i no tenen sexennis, motiu pel 
qual s’ha demanat a l’AQU que la informació s’estructuri d’una altra manera. El 
president de la Comissió afegeix, en relació amb la menció de doctor internacional: que 
els becaris FPI i FI haurien de demanar els ajuts per fer l’estada corresponents; que una 
mesura que s’ha pres per al foment d’aquesta menció és que, a les beques FI, es 
prioritzen els doctorands que tenen directors que han dirigit tesis amb menció 
internacional; que encara hi ha marge per incrementar la internacionalització, i que és 
bo per al doctorand i per al grup de recerca perquè augmenta les seves relacions.  

 
 
4. Creació de títols de programes de doctorat 
 
Mari Pau Álvarez presenta la proposta de creació dels títols de doctorat en Ciències de 
l’Antiguitat i de l’Edat Mitjana, i de Turisme. 
 
Els membres de la Comissió analitzen les propostes i, per assentiment, acorden: 
 
Primer. Informar favorablement sobre la creació dels títols de doctorat següents, 
en els termes que s’annexen: 

 
— Ciències de l’Antiguitat i de l’Edat Mitjana 
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— Turisme 

Segon. Elevar aquest acord al Consell de Govern perquè l’aprovi, si escau. 
 
 
5. Aprovació de memòries de programes de doctorat 
 
Mari Pau Álvarez presenta les propostes de memòries de doctorat en Ciències de 
l’Antiguitat i de l’Edat Mitjana, i de Turisme. 

 
Els membres de la Comissió estudien les propostes i, per assentiment, la Comissió 
acorda: 
 
Primer. Aprovar, per delegació del Consell de Govern, les memòries dels 
programes de doctorat següents en els termes que s’annexen: 
 

— Ciències de l’Antiguitat i de l’Edat Mitjana 
— Turisme 

Segon. Encarregar al vicerector de Recerca i de Transferència l’execució i el 
seguiment d’aquests acords 
 
Tercer. Comunicar aquests acords a la vicegerent d’Ordenació Acadèmica, per tal 
que porti a terme les mesures necessàries per fer-los efectius 
 
 
6. Modificació de memòries de programes de doctorat 
 
Mari Pau Álvarez presenta les propostes de modificació de memòries dels programes de 
doctorat. 

 
Els membres de la Comissió estudien les propostes i, per assentiment, la Comissió 
acorda: 
 
Primer. Aprovar, per delegació del Consell de Govern, les modificacions de 
memòries dels programes de doctorat següents, en els termes que s’annexen. 
 

— Aqüicultura 
— Anàlisi Econòmica 
— Biologia i Biotecnologia Vegetal 
— Ciència dels Aliments 
— Ciència de Materials 
— Creació i Gestió d’Empreses / IDEM, International Doctorate in 

Entrepreneurship and Management 
— Demografia 
— Ecologia Terrestre 
— Filologia Anglesa 
— Història de la Ciència 
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— Medicina i Sanitat Animals 
— Neurociències 
— Psicologia Clínica de la Salut 
— Traducció i Estudis Interculturals 

Segon. Encarregar al vicerector de Recerca i de Transferència l’execució i el 
seguiment d’aquests acords. 
  
Tercer. Comunicar aquests acords a la vicegerent d’Ordenació Acadèmica, per tal 
que porti a terme les mesures necessàries per fer-los efectius. 
 
 
7. Informe de seguiment dels programes de doctorat 2015-2016 de l’Escola de 
Doctorat. 
 
La secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat presenta l’informe de seguiment de 
l’Escola de Doctorat sobre els programes de doctorat 2015-2016. Explica, entre d’altres, 
que aquest informe fa referència a 38 programes de doctorat que van ser objecte de 
seguiment durant el curs 2015-2016. A continuació, projecta una presentació en 
PowerPoint amb els punts principals de l’informe.  
 
Mari Pau Àlvarez afegeix que l’AQU dirà alguna informació sobre aquest seguiment al 
llarg d’aquest mes, i que les comissions de l’AQU responsables de l’estudi dels 
informes van transmetre les seves felicitacions perquè els informes estaven molt bé.  
 
Els membres de la Comissió analitzen el que s’ha exposat i, per assentiment, la 
Comissió acorda: 
 
Primer.- Aprovar, per delegació del Consell de Govern, l’informe de seguiment de 
l’Escola de Doctorat sobre els programes de doctorat 2015-2016 que s’annexa. 
 
Segon. Encarregar al vicerector de Recerca i de Transferència l’execució i el 
seguiment d’aquests acords. 
  
Tercer. Comunicar aquests acords a la vicegerent d’Ordenació Acadèmica, per tal 
que porti a terme les mesures necessàries per fer-los efectius. 
 
 
8. Model de finançament dels programes de doctorat 
 
El president de la Comissió aclareix que no hi ha documentació relacionada amb aquest 
punt de l’ordre del dia perquè, abans de fer una proposta, considera convenient fer el 
debat corresponent.  
 
Explica que, el setembre de l’any passat, en el moment de discutir el pressupost, es va 
demanar un increment de l’assignació pressupostària per al doctorat, però que aquesta 
petició va ser rebutjada perquè, dels 500.000 euros assignats, es va produir un romanent 
important. Informa que el motiu d’aquest romanent és que molts programes de doctorat 
actuen molt prudentment a l’hora de fer ús del pressupost assignat per tal de no quedar-
se sense diners per a les defenses de les tesis, i això comporta que a final d’any es 
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generin romanents. Diu que, mentre es continuïn generant aquests romanents, no es 
podrà demanar un increment de recursos per al doctorat, motiu pel qual planteja un 
canvi en l’actual model de finançament i proposa un model mixt, en què es combinaria 
una part centralitzada, pel que fa a les lectures de tesis, i una part descentralitzada, per a 
la resta d’activitats per al doctorat, i que els programes haurien de gestionar. 
  
Afegeix que s’està treballant en un increment dels diners que es destinen al doctorat, 
d’al voltant d’un 20 %, i que una possible distribució interna seria 70-30 (400.000 per a 
la lectura de tesis + 180.000 per distribuir entre els programes per a la programació 
d’activitats). Diu que en aquest cas s’haurien d’establir els criteris d’aquesta distribució, 
que podrien ser, entre d’altres, la mida del programa o el grau d’internacionalització. 
 
A continuació, els membres de la Comissió discuteixen sobre el que s’ha exposat i 
plategen, entre d’altres, què passaria si els diners destinats per a l’organització 
d’activitats no es fessin servir finalment per a aquest fi; què passaria si una tesi costés 
menys de 400 € i un altra més; si seria necessari buscar indicadors per tal d’implicar els 
programes; que s’hauria de veure en què es deixen d’assignar diners per a augmentar-
los al doctorat, i si seria convenient conèixer com més aviat millor l’import assignat al 
doctorat, ja que actualment s’estan programant activitats formatives per a l’any vinent. 
 
El president de la Comissió respon, entre d’altres, que els programes haurien de rendir 
comptes de la part descentralitzada que se’ls assigni, per la qual cosa s’hauria de fer una 
avaluació de les activitats formatives que organitzin; que, independentment de la 
discussió sobre d’on es treuen els diners i on s’han de posar, el cert és que la dotació per 
al doctorat està per sota del que habitualment s’hi destina en altres universitats; que 
abans de final de novembre s’hauria de saber el pressupost assignat per al doctorat, i que 
a la propera reunió de la Comissió, si ja està més o menys decidida la distribució 
pressupostària, es portarà per escrit un model.      
  
 
9. Premis extraordinaris dels programes de doctorat 
 
No es presenta cap proposta en aquest punt de l’ordre del dia. 
 
 
10. Assumptes de tràmit 
 
No es planteja cap qüestió en aquest punt de l’ordre del dia. 
 
 
11. Torn obert de paraules 
 
Daniel Gamper Sachse fa avinent que li ha arribat una qüestió sobre la possibilitat de 
revisar la menció cum laude, i pregunta quin és el procediment corresponent. La 
secretària acadèmica de l’Escola de Doctorat comenta que, d’acord amb el nou Reial 
decret per al doctorat, la votació per a la menció cum laude és secreta, i explica el 
procediment per a l’escrutini dels vots que fa l’Escola de Doctorat. La secretària de la 
Comissió, lletrada del Gabinet Jurídic, aclareix que en principi no hauria de ser possible 
la revisió de les votacions, ja que es podria desvirtuar el secret del vot i la 
independència dels membres del tribunal que requereix la normativa. El president de la 
Comissió afegeix que en qualsevol cas l’estudiant pot tenir accés als informes dels 
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membres del tribunal de tesi, dels quals pot extreure informació sobre per què no se li 
ha atorgat la menció. Joan Carbonell Manils recorda que una de les responsabilitats del 
secretari del tribunal és recordar als membres com i quan s’ha de votar.  
 
 
 
A les 11.30 h, el president aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta 
acta. 
 
 
La secretària Vist i plau 
 El president  
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